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I bestræbelserne for at vise mulighederne for Asia House 
blev der i april afviklet to markante kulturelle 
arrangementer i ØK Klubben og Asia House, som 
tilgodeser de sidste to ben i mottoet for huset:

Home of Business – Culture – People 

21. april bød ØK Klubben på traditionel jazz med Rose 
Room Dixie, og se blot på billedet her over: Synes det 
ikke som om, vores stifter og etatsråd, H. N. Andersen, 
nikker med til bassens rytme?

30. april var det så japanske fortrinsvis sprøde toner og 
sang, der fyldte rummet i forlængelse af Sakura-
festivalen på Langelinie samt Asia House Sakura 
Lounge med gadekøkken og liggestole i anlægget og 
på parkeringsarealet på den såkaldte tulipangrund. 

Ved aftentid trak alle ind i Asia House til koncert med 
Tukico fra Osaka og Moskitoo fra Sapporo. Her blev der 
tillige budt på et fantastisk video- og lysshow kreeret af 
video-kunstneren, Sune ”Motorsaw” Petersen, og 
koncertarrangøren, Thomas Lie.�                ELJ

Sådan har du ikke set og hørt Asia Hall før i lys og lyd

Admiral Andreas du Plesis de Richelieu (1852-
1932) til venstre og Etatsråd samt ØK´s stifter, H. 
N. Andersen var det, vi i moderne tid betegner som 
et drømmepar. De to selfmade mænd 
gennemførte fra 1880'erne et opsigts-
vækkende parløb helt til samfundets 
absolutte tinde i såvel Thailand som i 
Danmark.

I Bangkok var det Richelieu, der som officer 
og mangeårig personlig ven af Kong 
Chulalongkorn hjalp Andersen og ØK med 
etablering og anerkendelse på højeste plan, 
hvilket igen skabte mulighed for HNA´s 
adgang til det danske hof. 

Ved hjælp af admiralens oldebarn, 
Hofjægermester Andreas Hastrup, til højre, 
er de historiske bånd knyttet aktuelt i Asia 
House. Andreas Hastrup har nemlig udlånt 
et stort maleri af sin oldefar til Asia House, 
og det præger nu markant husets Selandia-
rum.� �                        ELJ

Historisk bånd knyttet
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Fødselsdage – klubbens hjertelige lykønskning! 

Klubmedlem Lars Beckvard  
l.beckvard@gmail.dk

fyldte som nævnt i seneste blad 75 
år, 2. maj. Men foto nåede ikke med 
i dette blad - så her er det.

90 år: 14.08 Flemming Schou, Lyngdalen 14, 2850           
Nærum 

85 år: 31.07 Birte Larsen, Bogholder Allé 30, 3. th.,   
2720 Vanløse

 27.09 Jan Lautrup-Larsen 
  Lyngby Hovedgade 57 D, 2 tv., 2800 

Kgs. Lyngby
  jll@newmail.dk

80 år: 08.07 Grethe Chang Kee Meng, Borgergade  
25, 6. th., 1300 København K

  grethechang@hotmail.com (portræt  
side 3).

 22.09 Poul Henning Jensen,  Kirsebærvangen 
100, 2765 Smørum

  anpo@smorumnet.dk

75 år: 29.08 Erik Larsson, Sprydet 27, 3070  
Snekkersten

  elarsson@get2net.dk
 18.09 Jakob Lund, Rønhave Parkvej 2,  

4736 Karrebæksminde
  jakobhlund@gmail.com
 23.09 Ingolf W. Pedersen, Ved Stationen  

34, 1. mf., 2770 Kastrup
  iwpbsonne@gmail.com

70 år: 13.07 Carl Christian Skat Larsen,  
Fuglebakken 4, 3250 Gilleleje

  skat1953@privat.dk

 30.07 Inga Madsbjerg Pagh, Toldbodgade       
38A, 4 th., 1253 København K

  ingapagh@gmail.com
 22.08 Lone Schjorterich Nielsen, Ejgårdsvej  

16B, 2. tv., 2920 Charlottenlund
  schjorterich1@gmail.com
 10.09 Jens Erik Møllenbach, Vibevej 17,  

2990 Nivå
  jenserik@mollenbach.com

65 år: 22.08 Carsten Glæsborg Christiansen,  
Kornvænget 84, 3650 Ølstykke

  christiansen_carsten@hotmail.com
 04.09 Bodil Andreasen, Morbærhaven 19- 

20, 2620 Albertslund
  futbob2@yahoo.dk

60 år: 13.07 Jørn Kristiansen, Av. Barão de Tatuí,  
673 – apto. 51, Jardim Vergueiro,

  CEP 18030-000 Sorocaba-SP,  
Brasilien

  jornkristiansen1@gmail.com 
 15.09 Henrik Engell-Jensen, Roc'Azur  Apt.  

63B, Domaine du Grand Duc, 
  375 Av. Maurice Utrillo, F 06210  

Mandelieu, Frankrig
  hengelljensen@gmail.com
 27.09 Lars Boe, Islands Brygge 75B,  3-4,  

2300 København S
  larsboe2000@gmail.com

Flemming Schou Birte Larsen Jan Lautrup-Larsen

Poul Henning Jensen Erik Larsson Jacob Lund

Ingolf W. Pedersen Carl C. Skat Larsen Lone S. Nielsen

Jens Erik Møllenbach Carsten G. Christiansen Bodil Andreasen

Jørn Kristiansen Henrik Engell-Jensen Lars Boe

Livet er jo herligt! Dette positive udsagn har redaktionen 
valgt at fremhæve i dagens udvidede fødselsdags-
omtale. Det kan vi alle nemlig lære af, også når du 
fordyber dig i Grethes aktivitetsniveau i øvrigt senere i 
artiklen.  Man kan roligt sige, at hele baggrunden for 
Grethe har været stærkt internationalt rettet i bedste ØK-
ånd 

Og efternavnet?  - Vi må straks have det på det rene, 
Grethe, med baggrunden for efternavnet Chang Kee 
Meng, for du er jo opvokset på en gård i Jylland, hvor 
efternavnet dengang var Høltzermann?

-Ja, jeg er født og opvokset på 
Hedegård ved Ejstrupholm i 
Midtjylland, som den yngste i en 
søskendeflok på seks. Jeg 
mødte min mand, Andrew 
Chang Kee Meng i Paris, 1956, 
h v o r  v i  f a k t i s k  s a d  p å 
skolebænk sammen. Vi blev gift 
i 1958. Andrew gjorde karriere i 
FN til sin pensionering i 1991. 
1995 valgte jeg at fratræde ØK 
til en stilling i CIS (omtales 
senere), og vi fik således gode 
år sammen, hvor vi kunne nyde 
hus og have i sommerlandet 
Tisvilde samt adskillige rejser til 
K ina og Fjernøsten.  Jeg 
mistede desværre min mand i 
2010 

Gode rejsevenner fra ØK-tiden
-Mit rejseliv fortsatte herefter sammen med gode venner 
fra tiden i ØK bl.a. Britha og Kaj Runchel, Birgitte Funch 
og hendes Erik, Maria Hansen m. fl. til bl.a. Tyrkiet, 
Emiraterne, Dubai og Abu Dhabi, samt Venedig, Rom og 
Firenze. 2013 tog jeg på en rejse i ØK´s fodspor til de 
Dansk Vestindiske Øer, og året efter gik turen til Vietnam 
fra nord til syd efterfulgt det følgende år til Singapore, 
samt Malaysia fra syd til nord. En fantastisk oplevelse. I år 
stod Singapore atter på programmet med krydstogt 
derfra til Thailand, Cambodia, Vietnam og Hongkong. Det 
må siges, at Grethe således har fulgt ØK´s ånd ved også 
at opleve Verden. Men der var nu et tilløb til ØK-karrieren 
ad anden vej. 

Grethe fortæller: - Efter realeksamen gik turen til Norge 
som au pair, og derefter stod København på programmet, 
hvor jeg startede indenfor forsikringsverdenen, fulgt af et 
års ophold i Paris med skolegang i Alliance Francaise. 
Herefter vendte jeg tilbage til forsikringskontoret i 
København. Det var lidt af en blandet landhandel med 
autoforsikring, brand, tyveri og vand samt ikke mindst 
luftfartsforsikring for bl.a. Spies's fly-flåde. Simon Spies 
mødte ofte op til forhandlinger i afslappet stil med 
opsmøgede skjorteærmer - dog uden stok og damer.

Smag for det internationale
Efter opholdet i Frankrig havde jeg fået smag for mere 

internationalt tilsnit, så jeg søgte stilling i ØK og blev 
ansat v ia navnkundige Gunnar Engelmann, 
Personalekontoret. Min første chef var Robert Torp 
e f t e r f u l g t  a f  J ø r g e n  H .  D .  A n d e r s e n  i 
Pensionsafdelingen. ØK-tiden ser jeg tilbage på med 
stor glæde. Dejlige arbejdskammerater, professionelle 
udfordringer samt kunst og sport med roning, marcher 
etc., et vældigt godt sammenhold, og mange af 
kollegerne har jeg heldigvis stadig bevaret kontakten 
med.

Min gode kollega, Tom Raahauge, introducerede mig til 
en række kunstforeninger med udstillinger, og han var 

o g s å  m e g e t  o p t a g e t  a f 
musikkens verden,  b l .a . 
N a t m a n d s f o r e n i n g e n s 
kammerkoncerter, hvort i l 
damer dog kun havde/har 
adgang een gang om året! I 
Pensionsafdelingen under HR 
havde jeg daglig direkte 
kontakt med PFA i et meget 
behageligt samarbejde.

Men tiderne for ØK ændrede 
sig jo hen ad vejen, og et år 
e f t e r  u d fl y t n i n g e n  t i l 
Midtermolen, kom tidspunktet 
for mig til at kunne gå på 

ef ter løn,  men jeg va lg te 
gennem mit gode ØK netværk i 
stedet et seks måneders 
vikariat på CIS, Copenhagen 

International School, i Hellerup. Det halve år blev dog til 
8 år frem til 2003. En dejlig og lærerig tid, som jeg er 
meget taknemlig for at have oplevet, med et klientel af 
noget yngre beskaffenhed end de dengang fremtidige 
pensionister i ØK. Det gav en bred kontakt til det meste 
af verden også på forældreplan til godt 50 forskellige 
nationaliteter. En rigtig dejlig tid med masser af gode og 
varme oplevelser. Og pludselig var jeg jo blevet 
"bedstemor" til ca. 600 børn fra 3-års alderen til 
Graduation Time! Mange af familierne har jeg stadig 
bevaret forbindelse til.

Ellers sørger samtlige seniorklubber, jeg er medlem af, 
for gode udfordringer. F.eks. inviterer Sunshine-
klubben fra CIS til komsammen adskillige gange om 
året. Klubben i sommerlandet arrangerer seniorbio 
med efterfølgende spisning i Tisvilde Bio & Bistro, samt 
flere gode udflugter til Sverige og på Sjælland. Og så er 
der naturligvis ØK Klubben, som jeg aldrig svigter, hvis 
det er muligt at undgå. 

Og fødselsdagen? Den markeres i en tættere kreds på 
dagen, men som sommerbarn har jeg jo altid 
konkurreret med, at mine gæster ofte er på rejse her. 
Jeg kalder til fest i stedet 8. august, og til min store 
glæde bliver Asia House rammen denne dag. Så ØK-
ringen i mit dejlige liv bliver fuldendt på bedste vis i de 
fantastiske omgivelser på Indiakaj.                         ELJ

Fødselsdags-portræt: Grethe Chang Kee Meng, 80 år 8. juli 2016:

”Bedstemor´en” til 600 børn: - Livet er jo herligt! 

Grethe var naturligvis med til ØK Klubbens jazz-aften i Asia 
House, 21. april, hvor det også blev til god snak med en af sine 
rejsefæller, Grethe Rasmussen, til højre. (Foto Erik 
Ljunggren)
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Gorm Biering-Sørensen, Frederiksberg, sejlede i 
perioden 1962 – 68 som dæksdreng, jungmand, 
letmatros og fuldbefaren matros i ØK´s m.s. Mombasa, 
Morelia, Simba, Kina og Malacca. 
Det var tanken, at Gorm ville 
begynde på Navigationsskolen og 
derefter fortsætte som styrmand i 
ØK. Men lysten til at blive kunstner 
fik Gorm til at ændre holdning. 
Allerede inden, han tog ud at sejle, 
søgte han i 1960 ind på Akademiet 
for de Skønne Kunster, men blev 
ikke optaget. Derfor søgte Gorm ind i 
ØK for at komme ud at opleve verden. Efter tjeneste i 
Marinen, gik det hurtigt med Gorms interesse og anlæg 
for kunst, og han blev ejer af to kunstgallerier, var med til 
at etablere et kunstkollektiv, som udstillede på 
Charlottenborg, såvel som deltog i en række 
kunstudsendelser for Danmarks Radio. Sideløbende 
med disse aktiviteter blev Gorm ansat som souschef på 
Askovgårdens Fritidshjem/Skoleinstitution på det indre 
Nørrebro, hvor han var ansat i 35 år. I 1980 modtog han 
PH prisen på 15.000 kr. af Inger Poul Henningsen til 
arbejdet i Folkets Hus. Han producerede også 
børnefilm i samarbejde med Danmarks Radio, samt har 
også på det sidste deltaget i udformningen af, og 
medvirket i, et teaterstykke på Det Kongelige Teater.

Ebbe Erstrup, Roskilde, blev i 1965 ansat som elev i 
Importafdelingens Bogholderi ved 
Hovedkontoret. Efter afsluttet elevtid 
og militærtjeneste valgte Ebbe 
imidlertid i 1969 at forlade ØK for at 
uddanne sig til lærer. Det resulterede 
i, at han efter afsluttet lærerstudie 
blev tilknyttert skolen i Ølstykke, og 
han har nu været der i 37 år.

Richard Sandbæk, Klampenborg, 
blev ansat i 1977 som elev i Skibsafdelingen BEN/EAC. 
Efter militærtjeneste kom Richard tilbage til ØK og blev 
udstationeret i Port Kelang, Malaysia, og arbejdede 
med ScanDutch. Kom derefter til 
Freemantle i Vest Australien som 
Cost Controller. Efter et par års 
udstationering kom han tilbage til 
hovedkontoret  som assistant 
marketing manager for West Africa 
linien med ansvar for Northbound 
ruten. 1985 ansat i IBM Danmark 
med en række ledende poster 
senest som vicedirektør og director 
for bl.a. nordiske og europæiske forretnings-
områder.1998-2005 var Richard medlem af Lyngby-
Taarbæk's kommunalbestyrelse for Konservative. 
Forlod IBM i 2015 og koncentrerer sig nu om arbejdet i 
Taarbæk Borgerforening som formand.

Egon Bo Pedersen, Svendborg, startede i juli 1964 i 
ØK som koksmat på m.s. Malacca og 
fik herefter flere ture med m.s. 
Manchuria. Efter værnepligt og 
kokkeskole 1969 – 1971 mønstrede 
Egon som kok på m.s. Ayuthia, og 
sejlede derefter som afløser på flere 
skibe i Europa, indtil han stoppede i 
1974 som kok på m.s. Sibonga. Efter 
hovmesterskole i Ålborg blev han 
hovmester på hhv. m.s. Beira, 
Samoa, nye Malacca, Azuma og nye Morelia. 1978 blev 
Egon køkkenchef på Langeland-Kiel overfarten til 1985. 
Købte derefter den gamle kro, Majorgården, ved Oure 
nær Svendborg, men stoppede af helbredsmæssige 
årsager i 2000.

Lene Tilling, Charlottenlund, enke 
efter kaptajn Keld Kristoffersen.

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Den glædelige strøm af nye medlemmer fortsætter:

Regnskabsdirektør ØK A/S, Svend Aage Larsen, 
Vedbæk, tidl. Ghana og Thailand, er død 24. februar, 
80 år.

Ebbe Jæchel, Roskilde, tidl. EAC Shipping med 
udstat ionering i  Fjernøsten og USA samt 
ScanService & ScanDutch og WAS i Danmark, er 
død 26. april, 82 år.

Rolf Sonne Skovgaard, Skovlunde, tidl. EACI 
Brasilien (Belem), er død 26. april, 66 år.

Bent Jarmer Christensen, Bangkok, tidl. tilknyttet 
EAC Thailand, er død 7. marts, 79 år.

Dødsfald - Æret være deres minde

Kaptajn og medlem af ØK Klubbens bestyrelse, Søren 
Bjørn Søgaard, samlede fuldt hus i Asia House, 18. 
februar, til sit causeri om ØK flådens glorværdige 100 
årige historie. Det var samtidig generalprøve på, at Søren 
ugen efter besøgte Marineforeningen i Svendborg, som i 
s a m a r b e j d e  m e d  M a r i t i m t  C e n t e r  o g  F r i t 
Oplysningsforbund om samme emne havde indbudt 
Søren - igen for fuldt hus i Marinestuen. Der er fortsat 
bemærkelsesværdig stor interesse for at høre om ØK´s 
blå historie. 

Et af de mange klubmedlemmer, der overværede Sørens 
aften i Asia House, var Edith Torp, enke efter prokurist 
Robert Torp, Kontrolafdelingen. Det var samtidig en 
særlig, minderig aften for Edith, som fortæller til bladet: - 
Netop denne dag, 18. februar, var min befrielsesdag i 
Manila 1945, hvor amerikanerne reddede mig, dengang 
17-år, og 70 andre ud af en kælder i et nonnekloster, vi var 

spærret inde i af japanerne. De havde fået ordre til at 
slå os ihjel. En af vores japanske vogtere fortalte os 
dog, at han ikke var som de andre – han var katolik. Den 
10. dag så jeg ham kravle langs kælderen, hvor han 
gjorde tegn til, at vi skulle tie stille. Da han kom til muren 
mod gaden, smed han en håndgranat ud på vejen. Det 
blev amerikanerne opmærksomme på, og få minutter 
efter brød en amerikansk kampvogn igennem en mur. 
Vi stod fuldstændig lammede af glæde, uden at tænke, 
at jeg faktisk stod i direkte skudlinje foran kampvognen. 

Men det gjorde en filippiner. Han trak mig ned på gulvet 
råbende ”get down you idiot”. Det øjeblik jeg ramte 
gulvet, kom en kugle flyvende igennem luften- - lige 
præcis hvor jeg havde stået. Vi løb ud af huset mod 
kampvognen og ud på gaden til døde og ruiner alle 
vegne.  Men det var min befrielsesdag.

 �                                             
ELJ. 

Søren og ØK-flåden gennem 100 år – og en minderig aften for Edith Torp 

Gennemførte Arrangementer – af Birgitte Funch, Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren.

Edith Torp overværede også Sørens aften om de 100 år med ØK-
flåden, 18. februar. Tillige var det en ganske særlig aften for Edith – 
det var hendes befrielsesdag.  

Søren Bjørn Søgaards historiske rids om ØK-flåden blev modtaget 
med stor interesse såvel i Asia House som i Svendborg.

ØK Klubben afviklede ordinær generalforsamling i Asia 
House, 10. marts, samt ekstraordinær generalforsamling 
21.4, hvor en række vedtægtsændringer blev endeligt 
vedtaget  (se de nye vedtægter  på k lubbens 
hjemmeside). Ændringerne er et led i mere smidige 
forhold omkring medlems-optagelser, en mere aktuel 
mu l i ghed  fo r  en  bes lu tn ingsdyg t i g  o rd inær 
generalforsamling samt tilpasning til ændringerne 
omkring ØK A/S til Santa Fe A/S. Desuden blev det 

besluttet at hæve årskontingentet fra 250 til 300 kr. 
Generalforsamlingen blev også ramme for hæder til Ole 
J. Mohrsen for sit fantastiske arbejde samlet 50 år for 
først Sports- og siden ØK Klubben. Som Andy sagde 
det: Ole, du har jo guldbryllup omkring din fantastiske 
indsats, og jeg er meget stolt over, at kunne meddele 
dig, at en samlet bestyrelse her i aften har besluttet at 
udnævne dig til æresmedlem. Her fandt formanden 
genklang i hele forsamlingen med langt bifald til Ole.

Generalforsamling: 

Mohrsen hædret for ”guldbryllup” med klubben – Bjergmose i bestyrelsen – 
Markante vedtægtsændringer

Den officielle lancering af Martin Jes Iversens værk, 
UDSYN: ØK – DANMARK – VERDEN er nu endeligt 
fastlagt til tirsdag 20. september kl. 15 i Asia House. 
ØK Klubbens medlemmer er også velkomne til frit at 
overvære begivenheden, men markér gerne interessen 
aht planlægningen til Erik Ljunggren, elj@asia-
house.dk/tlf. 4018 4346.

ØK UDSYN lancering 20. september

(Fortsættes næste side)
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Der kom også nye kræfter til i bestyrelsen. Jørgen K. 
Jørgensen havde på forhånd meddelt, at han ikke 
genopsti l lede, og Jens Bjergmose blev valgt 
enstemmigt i stedet. Jens har senere påtaget sig 

opgaver omkring klubbens sekretariat sammen med 
Annelise Hansen og Ole J. Mohrsen ligesom han 
indtræder i bladets redaktionsudvalg. (Se også formand 
Andy´s kommentarer til generalforsamlingen på 
bagsiden).

Andy Vels Jensen havde mange konstruktive og muntre indslag 
i sin beretning – men han viser også her, at han tager sin gerning 
alvorligt.

Ole J. Mohrsens 50 år for klubaktiviteterne i ØK blev fortjent 
hædret med diplom som æresmedlem på generalforsamlingen. 
(Foto: John Busch).

Gennemførte Arrangementer – af Birgitte Funch, Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren.

Alle de gode gamle jazz-hits fik mange på dansegulvet

Klubbens traditionelle jazzaften blev afholdt torsdag 21. 
april i Asia House. Denne gang var det et nyt jazz-
bekendtskab for mange af os, Rose Room Dixie, der 

blev dannet for fire år siden af  6 musikere, som alle har 
dybe rødder i den danske jazz-scene. Dixie-drengene 
spillede gamle kendinge i forrygende tempo, som fik 
hele salen (ca. 70 deltog) til at stampe rytmen med 
fødderne og klappe i hænderne, og de mere modige par 
gik på dansegulvet. En pragtfuld oplevelse i en tæt 
pakket Asia Hall. 

Kylling og Kimchi
I pausen serverede Kaj og Britha Runchel i Selandia 
rummet kylling og salat samt lagkage (jordbær, rabarber 

Næsten alle tog mod til sig for at smage på Boe/Stilbo tips´et om 
nærende kimchi – men der var også god afsætning på kylling a la 
Runchel. 

Første par på dansegulvet var Birgitte Lund og Benny Nielsen.

og chokolade). Denne aften blev der også lejlighed til at 
kåre vinderen af ØK Bladets lille konkurrence om den 
navnkundige Lars Boe-hat. Frank Stilbo løb med æren 
for sit bud på, at Lars under hatten gav indtryk af, at han 

havde spist stærk, koreansk kimchi (baseret på gæret 
kål tilsat chili og hvidløg…) Der var så også mulighed for 
at stifte bekendtskab med kimchi i et særligt hjørne på 
Runchels buffet. En dejlig klubaften såvel rytmisk som 
kulinarisk.

Som det fremgår af forsiden var der dømt japansk kultur i 
og ved Asia House i forbindelse med den store Sakura 

Festival under de japanske kirsebærtræer på 
Langelinie, 30. april. Sammen med musik-arrangøren, 
Thomas Lie, og den japanske ambassade inviterede 
Asia House og ØK Klubben til udendørs Sakura Lounge 
med bl.a. japansk gadekøkken og senere Cherry Music 
koncert i Asia Hall. Blandt de 100 deltagere i koncerten 
var også en snes medlemmer af ØK Klubben anført af 
aktivitetsudvalgets formand, Birgitte Funch, som 
kvitterede for en anderledes oplevelse i klubregi med en 
uvant musikkultur – men det var sjovt at opleve. 

Så er alt klar til Sakura Lounge ved Asia House i anlægget og 
parkeringspladsen.

Japan prægede hovedtrappen til Asia House denne dag.

Videokunstneren, Sune Petersen med kunstnernavnet Motorsaw 
(!), havde omdannet Asia Hall til en fantastisk lysramme for de 
japanske Cherry-indslag. Det var meget vellykket, så Motorsaw 
giver her tommelen på det. I baggrunden gør Grethe Chang, 
Britha Runchel og med ryggen til, Birgitte Funch, klar til at samle 
op på en anderledes, sjov oplevelse. (Foto: Erik Ljunggren). 

Kommende arrangementer

Bus til Nakskov 6. august - Som omtalt i februar 
arrangerer klubben bus fra Asia House, så vi kan 
medvirke til markeringen af 100 året for åbningen af 
Nakskov Skibsværft bl.a. med en udstilling om H.N. 
Andersens og ØK's betydning for byen, som samtidig 
fejrer 750 års jubilæum (jf. december bladet). Desuden 
får deltagerne lejlighed til en tur med færgen Møn, der var 
det sidste fuldt nittede skib fra værftet i 1923, nybygning 
nr. 18. Der afgår bus fra Asia House, lørdag 6. august kl. 

07.30.  Billister, som kører til Asia House, vil kunne 
parkere hele dagen til rimelig pris ved køb af 
parkeringsbilletter, som skal forhånds-reserveres hos 
Erik Ljunggren (elj@asia-house.dk) senest udgangen 
af juni. Bussen stopper også kort efter ved DGI 
bygningen i Ingerslevgade nær Hovedbanegården for 
at tage deltagere op, som foretrækker at køre med tog til 
Hovedbanegården (udgangen til Tietgensgade-broen). 
Prisen kr. 300 pr. deltager, dækker busturen med kaffe 
og en "basse" undervejs (vand og øl kan købes), 
sejlturen med færgen Møn, udstillingen samt frokost  
(dog ikke drikkevarer). På gensyn til en pragtfuld 
udflugt. Oplys også gerne ved tilmelding, om I stiger på 
bussen ved Asia House eller Ingerslevgade. 

Marianne Andreasen viser her et særligt 
vedhæng med Nakskovs  byvåben 
fremstillet i forbindelse med byens 750 år. 
Der er kun produceret få hundrede af 
vedhænget, og det er derfor allerede 
udsolgt. MEN…Marianne og Mogens 
Andreasen har sikret to eksemplarer til ØK 
Klubben, og vi trækker lod om disse 
vedhæng blandt alle pigerne, der deltager 
på klubbens tur, 6. august. 

Anderledes og interessant oplevelse



6 7    Juni 2016 Juni 2016

Der kom også nye kræfter til i bestyrelsen. Jørgen K. 
Jørgensen havde på forhånd meddelt, at han ikke 
genopsti l lede, og Jens Bjergmose blev valgt 
enstemmigt i stedet. Jens har senere påtaget sig 

opgaver omkring klubbens sekretariat sammen med 
Annelise Hansen og Ole J. Mohrsen ligesom han 
indtræder i bladets redaktionsudvalg. (Se også formand 
Andy´s kommentarer til generalforsamlingen på 
bagsiden).

Andy Vels Jensen havde mange konstruktive og muntre indslag 
i sin beretning – men han viser også her, at han tager sin gerning 
alvorligt.

Ole J. Mohrsens 50 år for klubaktiviteterne i ØK blev fortjent 
hædret med diplom som æresmedlem på generalforsamlingen. 
(Foto: John Busch).

Gennemførte Arrangementer – af Birgitte Funch, Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren.

Alle de gode gamle jazz-hits fik mange på dansegulvet

Klubbens traditionelle jazzaften blev afholdt torsdag 21. 
april i Asia House. Denne gang var det et nyt jazz-
bekendtskab for mange af os, Rose Room Dixie, der 

blev dannet for fire år siden af  6 musikere, som alle har 
dybe rødder i den danske jazz-scene. Dixie-drengene 
spillede gamle kendinge i forrygende tempo, som fik 
hele salen (ca. 70 deltog) til at stampe rytmen med 
fødderne og klappe i hænderne, og de mere modige par 
gik på dansegulvet. En pragtfuld oplevelse i en tæt 
pakket Asia Hall. 

Kylling og Kimchi
I pausen serverede Kaj og Britha Runchel i Selandia 
rummet kylling og salat samt lagkage (jordbær, rabarber 

Næsten alle tog mod til sig for at smage på Boe/Stilbo tips´et om 
nærende kimchi – men der var også god afsætning på kylling a la 
Runchel. 

Første par på dansegulvet var Birgitte Lund og Benny Nielsen.

og chokolade). Denne aften blev der også lejlighed til at 
kåre vinderen af ØK Bladets lille konkurrence om den 
navnkundige Lars Boe-hat. Frank Stilbo løb med æren 
for sit bud på, at Lars under hatten gav indtryk af, at han 

havde spist stærk, koreansk kimchi (baseret på gæret 
kål tilsat chili og hvidløg…) Der var så også mulighed for 
at stifte bekendtskab med kimchi i et særligt hjørne på 
Runchels buffet. En dejlig klubaften såvel rytmisk som 
kulinarisk.

Som det fremgår af forsiden var der dømt japansk kultur i 
og ved Asia House i forbindelse med den store Sakura 

Festival under de japanske kirsebærtræer på 
Langelinie, 30. april. Sammen med musik-arrangøren, 
Thomas Lie, og den japanske ambassade inviterede 
Asia House og ØK Klubben til udendørs Sakura Lounge 
med bl.a. japansk gadekøkken og senere Cherry Music 
koncert i Asia Hall. Blandt de 100 deltagere i koncerten 
var også en snes medlemmer af ØK Klubben anført af 
aktivitetsudvalgets formand, Birgitte Funch, som 
kvitterede for en anderledes oplevelse i klubregi med en 
uvant musikkultur – men det var sjovt at opleve. 

Så er alt klar til Sakura Lounge ved Asia House i anlægget og 
parkeringspladsen.

Japan prægede hovedtrappen til Asia House denne dag.

Videokunstneren, Sune Petersen med kunstnernavnet Motorsaw 
(!), havde omdannet Asia Hall til en fantastisk lysramme for de 
japanske Cherry-indslag. Det var meget vellykket, så Motorsaw 
giver her tommelen på det. I baggrunden gør Grethe Chang, 
Britha Runchel og med ryggen til, Birgitte Funch, klar til at samle 
op på en anderledes, sjov oplevelse. (Foto: Erik Ljunggren). 

Kommende arrangementer

Bus til Nakskov 6. august - Som omtalt i februar 
arrangerer klubben bus fra Asia House, så vi kan 
medvirke til markeringen af 100 året for åbningen af 
Nakskov Skibsværft bl.a. med en udstilling om H.N. 
Andersens og ØK's betydning for byen, som samtidig 
fejrer 750 års jubilæum (jf. december bladet). Desuden 
får deltagerne lejlighed til en tur med færgen Møn, der var 
det sidste fuldt nittede skib fra værftet i 1923, nybygning 
nr. 18. Der afgår bus fra Asia House, lørdag 6. august kl. 

07.30.  Billister, som kører til Asia House, vil kunne 
parkere hele dagen til rimelig pris ved køb af 
parkeringsbilletter, som skal forhånds-reserveres hos 
Erik Ljunggren (elj@asia-house.dk) senest udgangen 
af juni. Bussen stopper også kort efter ved DGI 
bygningen i Ingerslevgade nær Hovedbanegården for 
at tage deltagere op, som foretrækker at køre med tog til 
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Prisen kr. 300 pr. deltager, dækker busturen med kaffe 
og en "basse" undervejs (vand og øl kan købes), 
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Der er kun produceret få hundrede af 
vedhænget, og det er derfor allerede 
udsolgt. MEN…Marianne og Mogens 
Andreasen har sikret to eksemplarer til ØK 
Klubben, og vi trækker lod om disse 
vedhæng blandt alle pigerne, der deltager 
på klubbens tur, 6. august. 

Anderledes og interessant oplevelse
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Grønnegården 9. august. Vi arrangerer igen hyggelig 
teateraften i  Grønnegårds Teatret,  mødested 
Designmuseum Danmark tidl. Kunstindustrimuseet kl. 
17. Aftenen starter med Runchels picnic, hvorefter vi 
samles til teaterforestillingen kl. 19.30, Ludvig Holbergs 

"Jeppe på Bjerget". Prisen som inkluderer picnic men 
ikke drikkevarer, der kan købes, er for medlemmer og én 
ledsager kr. 450 pr. person, for gæster derudover kr. 500 
pr. person. Der er altid stor rift om billetterne, så hurtig 
reservation anbefales. Vi er garanteret 90 billetter frem til 
30. juni, efter denne dato kan vi desværre ikke garantere 
pladser, men undlad dog ikke at forhøre jer om billetter 
ved at kontakte klubben via hjemmesiden, pr. e-mail eller 
telefonisk til Annelise Hansen på 4295 2324 eller Britha 

Runchel på 3051 2299. Billetpriserne bedes indbetalt til 
klubbens bankkonto ved bekræftet tilmelding. (For 
bankkonti se kolofonen på bladets bagside).

6. september ØK Golf. Klubbens årlige golfturnering 
på Gilleleje Golfklubs baner. Kontakt vedr. tilmelding og 
arrangementet i øvrigt:  Ole Møller, tlf. 4914 0833, mail 
mollergilleleje@hotmail.com. 

Gode datoer at notere men yderligere omtale kommer i 
bladet medio september:

Tirsdag 20. september: Boglancering se side 4.

Torsdag 17.november: Biskop og kgl. konfessionarius, 
Erik Normann Svendsen, i Asia House.

Torsdag 1. december: Banko i Asia House. 

Kommende arrangementer

Sådan tilmelder du dig arrangementerne 
Tilmelding via enten hjemmesiden www.eacclub.dk, 
mail til eacc@eacclub.dk eller telefonisk til Annelise 
Hansen på tlf.4295 2324 eller Britha Runchel på tlf. 
3051 2299 med mindre andet er nævnt i omtalen af  
arrangementet. - Betaling for deltagelse ved 
bekræftet tilmelding bedes overført til bankkonto 
nævnt i kolofonen side 12.

Morten fortæller: - Jeg holdt længe øje med den gamle 

”ostebåd” ANNA på vej til kontoret i Holbergsgade, og på 

ostebåden hørte jeg mange gange nyheder om ØK 

formidlet af mange andre kolleger, der købte ind på 

båden. Jeg købte hende for 20 år siden og investerede 

rigtig mange timer i, at få hende ud at sejle igen med stor 

tak til Søværnet, som gav mig mulighed for dengang at 

landsætte skibet på Fortet i Dragør. Det tog mig i første 

omgang over to år alene at genopbygge det gamle skrog, 

der ikke havde været på land i mere end 20 år.  Herefter 

fulgte et omfattende restaureringsarbejde i øvrigt, indtil 

jeg for godt fire år siden kunne præsentere ANNA som 

det stolte sejlskib, vi ser i dag. 

Ostebåden bidrager til en lang historie fra 1658, hvor ”de 
Holtug bønder” fik kongeligt privilegium på at måtte 
handle i København. Det blev tildelt, så småskibe, fra 
Holtug kunne sejle proviant, krudt, kugler og andre varer 
til hovedstaden. 

Ostebåden hedder og har altid heddet ANNA, og jeg 
købte hende af Kirsten og Ole Sjøberg Christiansen. De 
må t te  sk i l l e  s i g  a f  med  hande l ss tade t ,  da 
indkøbsmønstrene ændrede sig. Tidligere lå der mange 
småbåde og tilbød varer i havnen til stor fortrydelse for 
de landsatte handlende. Skibene var fritaget for afgift, 
når de sejlede varerne ind, men flere både fyldte op fra 
hestevogn om natten. Grunden til, at huset blev sat på, 
da en sundhedsinspektør kom ombord og fortalte 
skipperen, at man jo ikke kunne stå og handle ost i den fri 
luft. Skipper svarede: - Det har de nok ret i, det har vi 
også talt meget om de sidste 350 år (denne ANNA og de 
tidligere er gået i arv fra far til søn gennem alle årene). 

Schultz: Du får noget at se til 
Morten Milthers ØK-karriere tog fart på FIONIA som 
andenstyrmand i 1989 på Vestafrikalinjen, WAS, som 
første  udmønstring efter skibsførereksamen. Hans 
baggrund fra sejlskibe var ikke helt i ØK-stilen men der 
var mangel på navigatører, og som Harry Schultz i WAS 
sagde, da han havde hørt om hans baggrund på de 
gamle skonnerter: - De får noget at se til. 

-Det gjorde jeg bestemt også, fortsætter Morten, men 
jeg kom hurtigt efter det med hjælp fra bl.a. kaptajn, 
Jens Erik Sørensen. Det gik rigtigt godt og efter fire ture 
blev jeg førstestyrmand på FALSTRIA i  en 
drømmecharter mel lem Middelhavet og den 
Mexicanske Bugt. Efter nogle rejser med JUTLANDIA 
og den da nye AROSIA blev jeg overstyrmand på 
AROSIA og siden SELANDIA. En meget spændende 
tid hvor ansvaret stadig var på skibene og en masse 
dedikerede og dygtige kollegaer gjorde det til en 
fornøjelse at sejle. Det stoppede desværre, da flåden 
blev solgt i 1993; det blev så til nogle år for forskellige 
statsrederier, før jeg havnede i Dragør for at overvåge 
sejladsen under tunnelbyggeriet til Peberholm. Det 
førte ti l , at jeg startede på den første store 
havvindmøllepark, Hornsrev 1, som marine koordinator 
i 2001, en helt ny branche hvor ingen helt vidste, 
hvordan vi skulle gribe det hele an, så det var et perfekt 
job for en sømand.

Det er så blevet til eget firma, Windandwater Aps, som 
nu har mere end 20 mølleparker i Danmark, England, 
Sverige, Tyskland og Holland bag sig og nu fører 
maritimt tilsyn med to parker i Nordsøen. Vi blev faktisk 
”Gazelle” i dagbladet Børsen sidste år!

Sejladsen foregår nu mest med min gamle ostebåd, 
ANNA. Jeg har besøgt hjemhavnen, Bøgeskov, flere 
gange, og herfra haft ostefamilien, jeg købte båden af, 
ude at sejle. ”Gamle Ole” der nu er i 70'erne, er meget 
glad for at skibet er kommet til ære og værdighed igen!
     �                                       ELJ

Billederne herover er samme skib! Nemlig den navnkundige tidligere og meget kendte ostebåd ved Børsen i Københavns Havn og 
nu en stolt sejler ude i sit rette element for fulde sejl. Tidligere overstyrmand i ØK, Morten Milthers, er manden bag det, der nærmest 
ligner trylleri.

Morten Milthers i sit rette element på sin ostebåd, 
ANNA. Morten fyldte 60 år, 1. marts. 

Morten forvandlede ostebåden ANNA fra handelsstade til det flotte sejlskib til højre 

Tidligere dansk ambassadør til Mexico, Susanne 
Rumohr Hækkerup, tiltrådte 1. april som direktør for 
Asia House og ØK Fonden og afløste her den hidtidige 
sekretariatschef, Erik Ljunggren, som samtidig gik på 
pension. Den nye leder af administrationen for huset og 
Fonden tilføjer en betydelig international erfaring 
omkring de stigende ambitioner og muligheder for Asia 
House som ”Home of Business – Culture – People”. 

S u s a n n e  h a r  e n  k a n d i d a t g r a d  i  h i s t o r i e , 
øststatskundskab og russisk fra Københavns 
Universitet i 1987, hvor hun også blev ansat som 
fuldmægtig for pol i t isk analyse i  Forsvarets 
Efterretningstjeneste på Kastellet. Fem år efter kom hun 
til Udenrigsministeriet også som fuldmægtig. 

Efter tre år i Moskva til 1996 som ambassadesekretær 
og souschef vendte hun tilbage til Danmark til bl.a. en 
afstikker i Forsvarsministeriet som afdelingschef for 
Internationalt Samarbejde. Et par år efter var hun 
sektionschef ved fredsprocessen i Mellemøsten for 
Udenrigsministeriet, og 2001 blev hun sektionschef for 
International Planlægning. Susanne blev 2003 sendt til 
Beijing som ambassaderåd samt souschef, og 2007 gik 
det videre som chef for FN-kontoret i Danida. 2010 
fulgte så udnævnelsen som ambassadør til Mexico, 
hvor hun nu er afløst af ambassadør Henrik Bramsen 
Hahn.

Susanne blev 1999 gift med afdøde forsvarsminister 
Hans Hækkerup, med hvem hun har børnene, Nicolai, 
født 1999, og Johannes, født 2002. 

Susanne har fra første dag som direktør i Asia House og 
ØK Fonden tilført engagement og nytænkning i de 
vigtige bestræbelser for at højne dansk-asiatisk samt 

andre internationale relationer fra og til huset på Indiakaj. 
Det udmønter sig de kommende måneder i nye 
tilpasninger teknologisk og den overordnede strategi, 
som vi følger tæt også her fra ØK Klubbens blad..

Susanne: - Jeg glæder mig meget til at følge op på tiltag 
og udfordringer løbende til såvel bladet som bredt i 
øvrigt. Jeg har allerede fornemmelse af et godt afsæt i en 
fantastisk opbakning og entusiasme i Fondens 
bestyrelse, blandt kollegerne i sekretariatet og ikke 
mindst de mange brugere af huset. � �           ELJ    

Susanne R. Hækkerup – tilfører Asia House betydelig 
international erfaring.  

Susanne Rumohr Hækkerup ny Asia House-direktør

Foto: Bjarne Stæhr. Grafik: Helle Riis
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30. juni, efter denne dato kan vi desværre ikke garantere 
pladser, men undlad dog ikke at forhøre jer om billetter 
ved at kontakte klubben via hjemmesiden, pr. e-mail eller 
telefonisk til Annelise Hansen på 4295 2324 eller Britha 

Runchel på 3051 2299. Billetpriserne bedes indbetalt til 
klubbens bankkonto ved bekræftet tilmelding. (For 
bankkonti se kolofonen på bladets bagside).

6. september ØK Golf. Klubbens årlige golfturnering 
på Gilleleje Golfklubs baner. Kontakt vedr. tilmelding og 
arrangementet i øvrigt:  Ole Møller, tlf. 4914 0833, mail 
mollergilleleje@hotmail.com. 

Gode datoer at notere men yderligere omtale kommer i 
bladet medio september:

Tirsdag 20. september: Boglancering se side 4.

Torsdag 17.november: Biskop og kgl. konfessionarius, 
Erik Normann Svendsen, i Asia House.

Torsdag 1. december: Banko i Asia House. 
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Sådan tilmelder du dig arrangementerne 
Tilmelding via enten hjemmesiden www.eacclub.dk, 
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Hansen på tlf.4295 2324 eller Britha Runchel på tlf. 
3051 2299 med mindre andet er nævnt i omtalen af  
arrangementet. - Betaling for deltagelse ved 
bekræftet tilmelding bedes overført til bankkonto 
nævnt i kolofonen side 12.

Morten fortæller: - Jeg holdt længe øje med den gamle 

”ostebåd” ANNA på vej til kontoret i Holbergsgade, og på 

ostebåden hørte jeg mange gange nyheder om ØK 

formidlet af mange andre kolleger, der købte ind på 

båden. Jeg købte hende for 20 år siden og investerede 

rigtig mange timer i, at få hende ud at sejle igen med stor 

tak til Søværnet, som gav mig mulighed for dengang at 

landsætte skibet på Fortet i Dragør. Det tog mig i første 

omgang over to år alene at genopbygge det gamle skrog, 

der ikke havde været på land i mere end 20 år.  Herefter 

fulgte et omfattende restaureringsarbejde i øvrigt, indtil 

jeg for godt fire år siden kunne præsentere ANNA som 

det stolte sejlskib, vi ser i dag. 

Ostebåden bidrager til en lang historie fra 1658, hvor ”de 
Holtug bønder” fik kongeligt privilegium på at måtte 
handle i København. Det blev tildelt, så småskibe, fra 
Holtug kunne sejle proviant, krudt, kugler og andre varer 
til hovedstaden. 

Ostebåden hedder og har altid heddet ANNA, og jeg 
købte hende af Kirsten og Ole Sjøberg Christiansen. De 
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når de sejlede varerne ind, men flere både fyldte op fra 
hestevogn om natten. Grunden til, at huset blev sat på, 
da en sundhedsinspektør kom ombord og fortalte 
skipperen, at man jo ikke kunne stå og handle ost i den fri 
luft. Skipper svarede: - Det har de nok ret i, det har vi 
også talt meget om de sidste 350 år (denne ANNA og de 
tidligere er gået i arv fra far til søn gennem alle årene). 

Schultz: Du får noget at se til 
Morten Milthers ØK-karriere tog fart på FIONIA som 
andenstyrmand i 1989 på Vestafrikalinjen, WAS, som 
første  udmønstring efter skibsførereksamen. Hans 
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førte ti l , at jeg startede på den første store 
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i 2001, en helt ny branche hvor ingen helt vidste, 
hvordan vi skulle gribe det hele an, så det var et perfekt 
job for en sømand.

Det er så blevet til eget firma, Windandwater Aps, som 
nu har mere end 20 mølleparker i Danmark, England, 
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Susanne Rumohr Hækkerup ny Asia House-direktør

Foto: Bjarne Stæhr. Grafik: Helle Riis
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Næste måned - præcis 22. juli - er det 70 år siden 
Jørgen Reinholdt stolt trådte ind ad porten til sit ØK-
eventyr. Vi har heldigvis i bladet flere gange fortalt om 
Jørgens engagement gennem alle årene. Men nu, hvor 
den præcise 70 års dag er tæt på, kan redaktionen ikke 
dy sig for at spørge om, hvad der egentlig drev ham til 

denne port samt blot enkelte af ”røverhistorierne” fra 
dengang?

Jørgen fortæller: - Min halvfætter, Ernst, kom til Bangkok 
for ØK i 1938, og på et af de fotos, han sendte hjem, så 
jeg ham i helt hvidt tropetøj på Oriental Hotels veranda 
med en drink serveret af en hvidklædt siamesisk tjener. 
Det var lige noget for mig. Derfor sendte jeg straks efter 
realeksamen i 1946 en ansøgning ind. Jeg blev også 
kaldt til samtale, men da jeg på det tidspunkt var på 
vandretur med spejderne i Jylland, blev jeg ansat 
ubeset ,  som det  hed.  Elevkontrakten måtte 
underskrives af min far, da jeg med mine 16½ år var for 
ung til selv at skrive under. Det var en treårs kontrakt 
med en begyndelsesløn på kr. 100. om måneden plus 
33% dyrtidstillæg. 

Jeg startede i Kristianiagade fordi ØK's stolte 
hovedkontor fra 1908 i Holbergsgade den 19. december 
1944 som bekendt var blevet sprængt i luften af 
tyskernes danske håndlangere, Schalburgkorpset. I 
slutningen af august startede den alvorligere del af 
elevtiden, nemlig skolegangen. Mandag, tirsdag, 
torsdag og fredag var der undervisning. Om morgenen 
fra kl. 8.00-10.00 i ØK's egen handelsskole, og om 
aftenen fra kl. 17.00-21.00 på Købmandsskolen i Niels 
Hemmingsens Gade. Så var der plads til at arbejde fra 
10.00-16.30 og om lørdagen til kl. 13.00. Lektierne 
skulle klares om søndagen og onsdag aften. Sådan 
kørte det i alle tre år.

Fotokopi eksisterede jo ikke dengang. Hvis vi skulle 
mangfo ld iggøre  e t  dokument ,  ud  over  de t , 
karbonpapiret kunne kapere, måtte vi benytte os af 
stencils og duplikator. Manifester til skibene, både 
omkring passager og fragt, blev hektograferet, og 
oversøiske telegrammer blev kodet for at gøre dem 
kortere og billigere. Regnemaskinen var det helt store 
tekniske vidunder, selvom nogle af de ældre 
funktionærer opfordrede os til at bruge hovedregning, 
for ”når I en dag sidder ude i junglen, så har I ingen 
regnemaskine”. � �                ELJ

Brug kun elevator opad – og trappen på rene strømpefødder

I 1949 stod den nye bygning i Holbergsgade klar, og de fleste aktiviteter blev igen samlet her. Kort tid efter 
udstedte ledelsen dog dette cirkulære for eleverne: Med henblik på en aflastning af elevatorerne henstilles, at 
de – med mindre helbredsmæssige grunde taler herimod – ikke benyttes for nedadgående, og at de kun bruges 
for opadgående, hvor det drejer sig om mere end én etage.

Det syntes nogle af de ansatte unge mennesker åbenbart var for meget, for næste dag var følgende satiriske 
indslag føjet til cirkulæret: I fortsættelse af ovennævnte meddeles det herved, at grundet de store udgifter til 
trappevask er en lignende ordning indført for Kompagniets trapper, således at man nu også kun må benytte 
trapperne i opadgående retning, og kun på rene strømpefødder. Hvis nogen ønsker at forlade bygningen, kan 
man benytte tovene, der hænger fra hver etage. For kontorchefer og lign. er der dog rebstiger. Hvis man har 
travlt, kan man, med skriftlig tilladelse fra en prokurist, få lov til at benytte frit fald fra fjerde sals solterrasse, da 
der bliver opsat en trampolin….

Jørgen Reinholdt ved porten til Kristianiagade 8 (nu Dansk 
Samvirkes Hus) lige overfor den russiske ambassade. Fra 1946 
blev ØK Jørgens arbejdsplads de næste 48 år. Han blev ansat 
sammen med ikke mindre end 125 andre elever. Tre års elevtid 
gik med hårdt arbejde, men der var også tid til sjov og ballade 
samt masser at sportsaktiviteter gennem den i 1947 stiftede ØK 
Boldklub, som Jørgen har været medlem af uafbrudt fra 
stiftelsen til i dag under klubbens skiftende navne. Og han er 
fortsat som 86-årig meget aktiv i et fitness center.   

Besøg ”København” hvis sommervejen falder på 
Ålborg-kanten. Springeren - Maritimt Oplevelsescenter, 
Vester Fjordvej 81, 9000 Ålborg, er værd at besøge for os 
ØK-folk, hvis sommerrejsen går mod Ålborg-kanten. 
Centret har fået en model af ØK´s navnkundige, 
”København”, doneret af ØK Fonden, og det rummer et 
væld af oplevelser i øvrigt. Modellen er fremstillet af den 
erfarne modelbygger, Erik Larsen, Nørresundby i 
størrelsesforhold 1:50 og er 2,6 meter lang. På billedet 
tager museets ledelse, Mads Sølver, til venstre, og Morten 
Jacobsen, Fondens gave i øjesyn. Centret har i løbet af et 
år næsten 20.000 gæster, som også bliver bevidste om 
”København´s” skæbne. Den sidste rejse tog sit sidste 
udgangspunkt fra Danmark netop i Nørresundby, 
september 1928. Centret oplyser, at tanken bag 
skoleskibet, storheden og tragedien vækker stor 
interesse hos såvel unge som ældre gæster.  
(Se også www.springeren-maritimt.dk).

Kjærsgaard og Thorup har besøgt Asia House. 
Under en middag i Dansk-Taiwanesisk Selskab havde 
Lars Boe og fru Jee Hee hhv. formanden for Folketinget, 
Pia Kjærsgaard, og hendes gemal Henrik Thorup til 
bords. Jee Hee og Lars fortalte naturligvis her om deres 
tilknytning til Asien og ØK. Det mundede så ud i en 
invitation til Kjærsgaard og Thorup til frokost i Asia 
House, 15. april. På billedet herover orienterer Erik 
Bøgh Christensen og Lars Boe Pia Kjærsgaard om de 
aktuelle aktiviteter med at knytte bånd mellem Asien og 
Danmark. Gæsterne fik også af Carsten Dencker 
Nielsen en legendarisk historisk rundvisning. (Foto: 
Ruth Andersen) 

Bogholderfrokost i Nyhavn. Lise Mertz har sendt dette 
foto til bladet og fortæller: - Da vi jævnligt i bladet ser ØK 
kolleger, der mødes rundt omkring i verden, vil vi gerne 
bidrage med et  foto f ra vores t radi t ionsr ige 
bogholderfrokost fra Skibsafdelingen. I år mødtes vi i 
Nyhavn på restaurant Gilleleje med rigtig god mad og 
betjening. Den gode stemning blev også skærpet af, at 
de havde en af de smukke gamle ØK plakater 
hængende på væggen ved siden af baren, og det 
passede jo lige til lejligheden. Deltagerne er ved vinduet i 
højre side: Forrest Henning Sørensen, i midten Ellen 
Margrethe Jensen, og sidst Steffen Karup Nielsen. I 
venstre side: Forrest Vibeke Lund, i  midten 
budbringeren Lise Mertz og sidst Helmer Mertz. De 
mødes som regel en eller to gange om året over en god, 
hyggelig frokost og taler om "de gode gamle dage" i ØK. 
Lise hilser fra alle omkring bordet.

Fra Flemming Have Poulsen har klubben modtaget en 
renskrevet udgave af en rejsedagbog, Min første rejse”, 
skrevet af hans far, Carl Gustav Have Poulsen, fra en 
rundrejse på Bangkokruten som tjener på LALANDIA 
1935/36. Så vidt muligt er Flemmings renskrivning 
udført præcis, som faderen har nedskrevet den.  

Dagbogen er imponerende vel skrevet af sønnen på 23 
år. Den giver en interessant beskrivelse af livet om bord 
for besætning og passagerer. For medlemmer, som har 
været stationeret eller rejst i Østen, vil det givet være 
særlig morsomt at læse om forholdene og hans 
oplevelser i havnene derude dengang.  

En fuld kopi af den illustrerede rejsedagbog kan læses 
på klubbens hjemmeside: www.eacclub.dk under 
Seneste Nyt fra ØK Klubben.

LALANDIA blev leveret fra Nakskov Skibsværft, 2. april 
1927. Det var et kombineret fragt- og passagerskib med 
plads til 24 passagerer. LALANDIA var under 2. 
verdenskrig oplagt i København, og i 1961 blev det 
solgt til ophugning i Hong Kong.                               JKJ

Jørgen K. Jørgensen historisk: 
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Vi havde sædvanlig god tilslutning til den ordinære 
generalforsamling (se også side 6). Jeg glæder mig 
meget over den gode dialog og forslag om klubbens 
aktiviteter fra medlemmerne. Gertie Steincke og Jette 
Lindegaard foreslog f. eks. her, vi kunne overveje at 
fremstille ØK Bladet alene digitalt. En rigtig god ide, da 
det ville spare klubben penge, men en hurtig rundspørge 
imellem de tilstedeværende viste, at langt de fleste 
stadig foretrækker det trykte blad…..eller begge dele.  
Det er jo ikke nogen hemmelighed at bladet - specielt 
porto - er den største udgiftspost i klubben på mere end 
halvdelen af vores budget. Så de medlemmer, der 
ønsker at spare klubben for portoudgifter og ikke ønsker 
bladet med post, kan gå ind på hjemmesiden og 
fravælge det trykte blad og i stedet få bladet via e-mail. 

Jeg kunne under vores generalforsamling ønske Ole 
Mohrsen tillykke med ”guldbryllup”. 50 år har Ole været 
“gift” med ØK Boldklub, ØK Sport og ØK Klubben! Ole 
startede som kasserer i ØKB i 1966. Imponerende!

Der er sket ændringer i bestyrelsen idet Jørgen K. 
Jørgensen ikke ønskede genvalg efter 8 år. Jørgen står 
heldigvis fortsat til rådighed med viden omkring det 
gamle Kompagni og støtter fortsat op om klubben samt 
bladet. Desuden byder vi Jens Bjergmose velkommen i 
bestyrelsen. Han er tilbage i klubregi efter en karriere 
hos Carlsberg og senest som direktør i Tormfonden. 
Vores kære redaktør af bladet, Erik Ljunggren, stoppede 
1.april i Asia House som sekretariatschef, men han 
fortsætter heldigvis sin store indsats med bladet og som 
næstformand i klubben. 

Vi kunne lørdag 30.4. invitere til Sakura Festival ved og i 
Asia House, og vejrguderne var os nådige. Det, der først 
l ignede regnvejr, blev en fin forårsdag under 
kirsebærtræerne. Asia House viste igen sin værdi med 
fokus på “people” og “culture”, selvom der nok også blev 
talt lidt “business” ind imellem hyggen. Sådan er det jo 
med Asia House heldigvis.

Det ser desværre ud til at boligprojektet omkring Asia 
House vinder terræn, da Natur- og Miljøklagenævnet 
ikke gav os og mange andre fuldt medhold i klagerne, 
således at projektet ikke stoppes fra dén kant. Vi 
kæmper dog alle videre - men sørgeligt tegner det.

Klub-ambassadør i Jylland?
Der er ikke den store opbakning omkring den tidligere 
omtalte tur til Jylland over en weekend, og det betyder, vi 
sætter tanken på hold. Vi overvejer at finde et nyt 
bestyrelsesmedlem bosiddende i Jylland, der kan drive 
klubbens interesser og engagere klubbens medlemmer 
i Vestdanmark. Det vil så i god gammel ØK stil være 
klubbens første udstationerede medlem i denne 
sammenhæng!

Jeg skrev i sidste blad at “foråret lysner herhjemme”, og 
vi havde som nævnt blå himmel og fint solskin med 12 
grader over julen. Vejrguderne bød så på en 
overraskelse i slutningen af april med sne og 
hagl….men på Sakura-dagen i Asia House vendte det 
som omtalt. Et godt varsel?

Og så er det ikke for tidligt allerede nu at sætte fokus på, 
at klublivet i ØK 24. juli til næste år kan fejre 70 år, og det 
skal vi da markere på behørig vis. Meget mere om det 
senere. 

I ønskes alle en god sommer såvel ude som 
herhjemme. Jer, der er så heldige at besøge 
København over sommeren, kig forbi Indiakaj 16.  I 
skal være velkomne i huset. 

Hilsen Andy

Her er holdet (på nær kasserer Jens Høding, som ikke havde mulighed for at deltage i generalforsamlingen), der skal føre det gode arbejde i 
ØK Klubbens bestyrelse videre efter generalforsamlingen, 10. marts. Fra venstre: Ole J. Mohrsen, Erik Ljunggren, Annelise Hansen, Søren 
Bjørn Søgaard, Andy Vels Jensen, Birgitte Funch, Jens Bjergmose, Britha Runchel og Peter Buron. (Foto: John Busch).

Formandens hjørne: God dialog på generalforsamlingen – Oles ”guldbryllup” 
- Asia House desværre i modvind – Næste år fylder vi 70 år


